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per suplir la falta
de Guàrdia Urbana
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Joana Orive (Femení Sant Adrià): 
“El bàsquet és un bon amic 
que no m'ha abandonat mai”
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Misèria, gueto, drogues, perill, de-
linqüència, marginació... Totes
aquestes paraules apareixen en
una nova mena de vídeos que
triomfen a xarxes. Es tracta de
continguts calcats: un noi jove, cà-
mera en mà, s’endinsa en un
barri on viuen persones amb
pocs recursos. Camina mentre
parla amb els veïns i busca imat-
ges sensacionalistes. Pot ser una
persona drogodependent, un tra-
ficant o un grup de joves atrets pel
món de la delinqüència. El zoo de
la misèria està servit. Tot s’hi val
per sumar clics.

Aquests continguts que acu-
mulen milions de visites han tin-
gut en els barris metropolitans un
escenari privilegiat. La Mina
(Sant Adrià) i Sant Roc (Badalo-
na), com també la Florida (l’Hos-
pitalet) o el Raval (Barcelona), ja
han aparegut a YouTube. Da-
vant d’això, la pregunta és clara:
són continguts que estigmatitzen
aquests llocs o, per contra, re-
flecteixen la vida que s’hi viu?

SENSACIONALISME
Si parlem de contingut sobre
barris marginals, hem d’esmen-
tar Zazza el italiano. Aquest
creador es dedica, segons ell ma-
teix, a gravar la seva experiència
en “els barris més perillosos del

món”. A YouTube, els seus vídeos
de Sant Roc i de la Mina tenen 1,6
i 1,8 milions  de reproduccions
respectivament, i surten com a
primeres recomanacions quan se
cerca el nom d’aquests barris a la
plataforma de vídeos de Google.
Així mateix, els títols dels dos ví-
deos ja ens mostren quin és el seu
tarannà. El BRONX de BARCE-
LONA - aquí MANDAN los CLA-
NES GITANOS, diu sobre la
Mina. SOLO en el BARRIO MÁS
POBRE de BADALONA, s’ano-
mena el de Sant Roc. 

Per si no n’hi hagués prou,
aquests dos continguts encara re-
gistren més visualitzacions a Tik-
Tok. A la xarxa social, el mateix ví-
deo de Sant Roc, dividit en 14
parts, suma prop de 7 milions de
reproduccions.

I el de Zazza el italiano no
és un cas aïllat. Soy Gerald,
aledellagiusta o Joaco Santos

són alguns dels youtubers que
acumulen clics a costa de bar-
ris pobres.

Per a Josep Maria Monferrer,
exdirector de l’escola Tirso de
Molina i creador de l’arxiu his-
tòric de la Mina, el motiu de l’è-
xit d’aquests continguts rau en el
“misteri” que produeixen les co-
ses prohibides i conflictives. His-
tòricament, Sant Adrià va anar
arraconant la Mina com si fos “un
món indigne”, diu. La seva fama
“és molt difícil de canviar” i la mi-
sèria és la clau de la fórmula de
l’èxit d’aquests continguts. La
pobresa, diu Monferrer, està pre-
sent al barri, però no tan accen-
tuada com fa 20 o 30 anys. “Veus
cotxes caríssims que contrasten
amb l’entorn”, explica Monferrer.

Malgrat això, no tot va de mi-
sèria. Exposar-se a una situació
perillosa és un altre dels com-
ponents que crida l’atenció. Però,
la Mina és perillosa? “Depèn”,
diu l’exprofessor. “Anar pel car-
rer no genera conflicte, el pro-
blema és que t’apropis a segons
quins llocs o gravis a algú que no
ho vol, perquè llavors et trenca-
ran la càmera”, assegura. “Això
ja ha passat”, afegeix.

REFLECTINT LA REALITAT?
Tot i el seu caràcter sensaciona-
lista i la cerca de situacions límit,
d’alguna manera, aquests vídeos
mostren una realitat ineludible.
Per aquest motiu són, segons
Monferrer, una arma de doble
tall. “D’una banda, contribueixen
a estigmatitzar el barri, però per
l’altra mostren problemes que vi-
vim a la Mina”, considera. En
aquest sentit, lamenta que altres
iniciatives per intentar canviar el

barri no tinguin tanta visibilitat.
És cert, reconeix, que els pro-
blemes pesen molt. “No hi ha un
mes en què no hi hagi un tiro-
teig”, diu Monferrer.

Per la seva banda, Carles Sa-
gués, de la Plataforma Sant Roc
Som Badalona, va participar,
sense saber-ho, en un vídeo de
Zazza el Italiano mentre s’esta-
va produint un desnonament. Va
ser Sagués qui va explicar la
seva versió del barri. “Més d’un
milió i mig de reproduccions a
YouTube?”, se sorprèn l’activis-
ta en conèixer la xifra. En aquest
cas, creu que va ser una bona
oportunitat per explicar de pri-
mera mà els problemes de Sant
Roc i evitar les conclusions pre-
cipitades. Tot i això, Sagués con-
sidera que el contingut viral de
barris marginals contribueix a
estigmatitzar-los. “Es busca el

morbo i es tracten certs temes de
manera superficial, i això no
afavoreix el coneixement ni la re-
flexió” lamenta. 

RECTIFICACIÓ
BCN a pie de calle és un canal de
YouTube amb 101.000 sub-
scriptor que va començar a fun-
cionar fa quatre anys. Com els al-
tres casos, aquest espai creat per
Guillem Casamayor, també ha
gravat als barris més pobres de la
metròpoli. Aquest canal, però, és

una mica diferent. Tot i que en els
vídeos hi apareixen escenes i re-
lats de misèria, BCN a pie de ca-
lle intenta oferir “l’altra cara de la
moneda”. “Molta gent, per igno-
rància, em diu que m’aprofito de
les persones vulnerables”, diu
Casamayor. “Al principi potser
tenien una mica de raó, perquè
anava a un barri, hi passava tres
hores i marxava, però ara hi pas-
so més temps”, afegeix. Certa-
ment, un dels seus continguts re-
cents el va gravar mentre va viu-
re una setmana a la Mina per en-
tendre com és el barri, parlant
amb tota mena de veïns. “Des
que em quedo més temps als
llocs, ja no rebo crítiques de les
persones que hi viuen”, explica.

Amb tot, Casamayor reconeix
que el seu canal no sempre ha fet
una anàlisi tan fidedigna de la re-
alitat. “Si pogués tirar enrere, fa-
ria els vídeos com els faig ara i par-
laria dels problemes que causen les
situacions de pobresa”, apunta. “El
que m’agrada és gravar en un
barri i saber que hi puc tornar, per-
què hi he fet amistats”, afirma.

Sigui com sigui, reconeix que
la plataforma és exigent i que en
certa manera l’obliga a tendir cap
al sensacionalisme. “Intento ofe-
rir el contingut més verídic possi-
ble i sense exagerar, perquè no em
sembla correcte”.

TOT PER L’ATENCIÓ
L’algoritme de YouTube, és a dir
el programa que determina allò
que la plataforma ens recomana,
ha estat denunciat en nombro-
ses ocasions per oferir als usua-
ris continguts cada cop més in-
tensos i que apel·len a les seves
emocions i pors. Així, per ex-

emple, si veiem sovint vídeos de
dietes, és probable que, al cap
d’un temps, YouTube ens mos-
tri vídeos de dejús. Els crea-
dors, per mantenir les visites i el
seu model de negoci, també es
veuen arrossegats a adaptar-se a
aquesta lògica del clic.

“S’ha demostrat en nombro-
sos estudis que les eines de re-
comanació d’algunes platafor-
mes tendeixen a suggerir con-
tingut cada vegada més extrem”,

afirmen des del col·lectiu d’in-
vestigació Proyecto Una, en la
seva guia Internet i el negoci de
l’odi. “Cal que entenguem que
aquest comportament de les
xarxes socials ha sigut instru-
mentalitzat per alguns sectors de
l’extrema dreta, que han sabut
fer-lo jugar a favor seu”, diuen.
A més, el col·lectiu considera que
“els criteris que utilitzen els sis-
temes de recomanació no són
transparents”, perquè “enlloc es
publica quins paràmetres apli-
quen i com prioritzen un con-
tingut per sobre dels altres”.

En aquest sentit, els vídeos
dels barris marginals aprofun-
deixen en la nostra estigmatit-
zació d’aquests indrets, aviven la
por que generen els habitants de
certs barris i legitimen els dis-
cursos que demanen mà dura
contra la inseguretat. Camp ado-
bat per a l’extrema dreta.

A. Alexandre / R. Hidalgo
BARCELONÈS NORD

Elsbarrismarginals sónvirals
» Els continguts a xarxes socials sobre barris pobres aconsegueixen milions de visualitzacions
» Al Barcelonès Nord, la Mina i Sant Roc són els indrets que més curiositat generen a l’audiència

Hi ha vídeos que poden
arribar a acumular més
de 8 milions de visites
entre YouTube i TikTok

Els continguts virals 
de barris marginals
contribueixen a la seva
estigmatització

Plataformes com
YouTube tendeixen a
recomanar continguts
cada cop més extrems

Guillem Casamayor de BCN a pie de calle fa una mena de contingut que s'allunya del sensacionalisme d'altres canals. Fotos: BCN a pie de calle
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La lupa

ACatalunya, més de 2,4 milions de persones
amb dret a vot van decidir no anar a votar
a les passades eleccions municipals. Si fa no
fa, és el que passa cada vegada que hi ha una

convocatòria electoral. Aquesta elevada abstenció,
però, és diferent si es tracta d’eleccions municipals,
autonòmiques, generals o europees. En aquest últim
cas, l’abstenció és molt més gran.

La valoració que fa l’electorat de la importància de
cadascuna d’aquestes institucions és una altra histò-
ria, si bé cada dia hi ha més gent que és conscient de
la dependència dels estats respecte a Europa. 

En un estat democràtic, la participació ciutadana
en unes eleccions és un dret fonamental, ja que quan
les persones no voten estan renunciant a la seva veu
i al poder que tenen de decidir sobre els assumptes que
els afecten.

Ara es parla molt de desafecció política, de can-
sament i de manca de confiança en les organitzacions
polítiques, especialment de les esquerres.

La gent de dretes, aquells que volen mantenir els
seus privilegis i no volen canvis ni millores en la so-
cietat, i que es beneficien de les desigualtats i les in-
justícies, són els més interessats a desmobilitzar l’e-
lectorat amb campanyes de desinformació, tergiver-
sació, manipulació i altres estratagemes. No és ca-
sualitat que la majoria dels grans mitjans de comu-
nicació intensifiquin i es facin ressò de qualsevol no-
tícia, sigui certa o no, que serveixi per desqualificar
dirigents, sobretot, d’organitzacions d’esquerres.

Desmobilitzar les classes treballadores és una prio-
ritat per a aquells que no volen que res canviï (per això
als partits de dretes també se’ls anomena conservadors).

Allò de “tots són iguals”, la corrupció generalitzada,
l’aferrament a la cadira o el “mai han treballat”, entre al-
tres, són arguments que es repeteixen mil vegades per
referir-se a dirigents polítics d’algunes organitzacions.

Les notícies escabroses i les falses acusacions es
repeteixen una vegada i una altra fins que l’electorat
les fa seves i, encara que es demostri que són frau-
dulentes i infundades, ja s’han interioritzat i difícil-
ment l’elector o electora canviarà la seva decisió.

I, en la majoria dels casos, dirà això: “Que els fotin”.
Ara bé, com també està demostrat, la gent de dre-

tes sí que sap el que ens juguem a les eleccions. Per
això, el diumenge, i després d’anar a missa, el primer
que fan és anar a votar.

Tenen clar que, si no volen perdre l’statu quo, han
d’anar a votar els seus, els que defensen i legislen a fa-
vor seu, per mantenir els seus privilegis. Encara més,
són els que, a la sortida del local on han anat a votar

i a preguntes de qualsevol mitjà de comunicació, afir-
maran sense cap vergonya: “Hem votat perquè per a
nosaltres és un acte de responsabilitat i de compro-
mís amb el futur de la nostra ciutat, el nostre país i la
democràcia”.

Ara bé, amb la mateixa solemnitat declararan, si el
govern no els agrada, que no és legítim.

És cert que ningú està obligat a anar a votar, en-
cara que votar sigui una forma d’expressar la nostra
opinió sobre com volem que sigui el nostre futur i el
de les generacions que vindran.

Votar –i no hem d’oblidar que aquest dret va ser
una conquesta social– ens permet participar en la vida
política i social de la nostra ciutat, del nostre país. Vo-
tar és també una responsabilitat de totes les persones

d’un determinat territori, ja que les decisions que pre-
nen els representants polítics afecten la nostra quali-
tat de vida, ja sigui amb la millora de l’espai comú o
amb la construcció d’equipaments i serveis essencials.

Per això, tal com diu un amic meu, anar a votar té
conseqüències importants per a les nostres vides i, si
ens quedem a casa, estem deixant que altres decideixin
per nosaltres.

Quan votem un determinat partit polític, estem do-
nant suport a les seves propostes i valors i hem d’exigir-
li, si aconsegueix governar, que compleixi amb el seu com-
promís, amb el seu programa.

Sabem que en moltes ocasions, massa ocasions, els
nostres càrrecs electes s’obliden del programa i an-
teposen els seus interessos personals per damunt del
seu compromís amb l’electorat. Ara bé, això no ha de
ser excusa per no anar a votar. I, si no ens fiem de les
persones que ens representen o aquestes no respec-
ten el seu programa, tenim més opcions, si bé mai hem
d’oblidar el que defensen uns i altres, ja que no és ve-
ritat que tots siguin iguals.

Afortunadament, són més els càrrecs electes que fan
bé la seva feina i treballen per millorar el benestar de la
col·lectivitat, de la seva ciutat o poble, que no els que se
n’aprofiten per al seu benefici particular. Són més les per-
sones honestes que les persones corruptes. 

Si volem que la nostra societat avanci i millori, que
s’acabin les injustícies i les desigualtats, i si la nostra
aposta és una societat cohesionada i lliure, cal anar
a votar el 23 de juliol, perquè així ens farem prota-
gonistes de la història i no simples espectadors amb
el dret a la rabieta i la protesta.

Les persones jubilades i pensionistes tenim clar què
ens hi juguem, ja que, entre altres coses, la dreta con-
sidera inviable el sistema públic de pensions, tot el con-
trari del que defensa l’esquerra, que no només el veu
viable, sinó que ens ha apujat un 8,5% la pensió.

Cal anar a votar el 23 de juliol,
perquè així ens farem

protagonistes de la història

NLes millors
perles

Una dona estrangera lloga el seu pis del barri barceloní de la
Sagrada Família a un noi que “sembla normal”. Acabats els

onze mesos del contracte de lloguer (era de temporada), el
llogater ha desaparegut i al pis hi ha un cultiu de marihuana.

Els diners ho poden tot? No sempre. L’home més ric del
món ha hagut de girar cua perquè, en arribar a Nàpols,

s’ha adonat que la normativa li prohibia entrar al port amb
el seu iot de 75 metres d’eslora. Apa, cap a casa.

La nova alcaldessa de València és Maria José Catalá (ambaccent tancat, no fos cas), que fa uns anys va començar un
discurs dient: “Os pido disculpas por si en algún momento me paso
al valenciano, pero es mi lengua materna y tengo ese defecto”.

Un total de 7.905 quilòmetres de costa té l’estat
espanyol. Però el PP va decidir fer un acte amb el lema

“Verano azul” en una platja falsa a Madrid. La imatge és
d’una vergonya difícil d’igualar.

LA FOTOBlanca Blay/ACN

per Pedro Jesús Fernández

S’ha d’anar a votar
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A les xarxes

@elsmatins: “Dono les gràcies als soldats i
comandants del grup Wagner que van pren-
dre l'única decisió correcta”. Són les prime-
res paraules de Putin després de la rebel·lió.

@marcserrado: Contra la regulació de
preus a Catalunya, i sense garantir-ne una
d’efectiva a l’Estat. Com sempre, el PSOE im-
pedint una regulació efectiva dels lloguers.

#TremoleuLlogaters

@JuntsXCat: Portaveu @josep_rius: “Junts
vol vertebrar amb altres forces polítiques
una majoria alternativa al PSC per gover-
nar la Diputació de Barcelona”.

#DiputacióDeBarcelona #PutinVsWagner

Safata d’entrada

A Gustavo Duch 
per les seves idees.

L’enriquiment és l’ob-
sessió del productivis-
me. L’abús, d’una ban-

da, i la permissivitat de l’altra
són dos flancs que acompany-
en les seves activitats més es-
timades. Ja no són només rius
i embassaments, és que estan
aniquilant tot allò que no es
veu. Encara que plogui, viuen
afamats per l’aigua, entenen els
límits com un obstacle per a la
seva llibertat –quan tota lli-
bertat requereix límits. Però
s’eixamplen els errors i, en lloc
de reconèixer la situació i bus-
car solucions davant la seque-
ra, segueixen apostant per in-
jectar fons per a la modernit-
zació de regadius, triplicant
les collites per vendre més. 

Els casos a tot l’Estat són
paradigmàtics alhora que pre-
monitoris del que pot passar en
poc temps. Quan es va saber
que les macrogranges reque-
reixen 15.000 litres d’aigua per
cada quilogram de carn de
vaca, es van mobilitzar empre-
ses amb un gran poder en mit-
jans de comunicació, publicitat
i influència a l’administració
per tirar per terra aquests co-
mentaris.

Però això està passant a tot
arreu. L’agricultura i la rama-
deria industrial són corres-
ponsables de desequilibrar el
seu cicle i la qualitat de l’aire, el
seu esgotament és una cascada
de despropòsits que precipita la
mort de plantes, insectes, aus,
herbívors i omnívors...

Aigua: pregàries perquè plogui justícia
per Francesc Reina

Per acabar d’enredar-ho
tot, fa temps que alguns li van
clavar l’ull al continent que
pateix més set: l’Àfrica. L’or-
ganització Grain (Nobel d’E-
cologia) va parlar de suïcidi
hídric en documentar els trà-
gics costos ecològics i socials
que tothom sap i que acaben
on tothom sap. La guerra per
l’aigua no té fre, es tracta
d’un terrorisme empresarial
amb la connivència d’institu-
cions polítiques, caracterit-
zat per una gran violència
manejada des dels despatxos
(la paradoxa està en la crimi-
nalització de les accions de
desobediència civil realitzada
per organitzacions ecologistes
que són tractades de terro-
ristes: la repressió a la page-
sia, a França, per protestar
contra les megabasses, per
exemple). El quart llac més
gran del planeta s’ha quedat
sense peixos perquè el van as-
secar els cobejosos de sempre.
“No es pot emplenar el mar
d’Aral amb llàgrimes”, diu el
poeta Muhammed Salikh.
Des que han pogut comprar i
vendre, ha deixat de ploure.

Els límits del creixement
és un estudi semioblidat que
va liderar Donella Meadows
fa més de cinquanta anys en
què se suggeria allò que ja
deia Mark Twain: “No es pot
fabricar més”. L’aigua dolça,

com el petroli, els cereals o la
terra fèrtil, són una inversió
especulativa dels mercats que
representa les hores més ru-
ïnes de la nostra era, un atac
a la dignitat. Tot està con-
nectat i el que es fa malament
surt malament. Al seu llibre
Homo Deus, el pensador
Noah Harari argumentava
que, per primera vegada en la
història, moren més persones
d’obesitat que de fam. Què
fan amb els aliments que
mengem?

Les agricultures i rama-
deries tradicionals ja es van
adaptar en decidir què culti-
var al secà, als aiguamolls o a
les riberes dels rius. D’això
se’n diu respectar intel·li-
gentment. Què serà de les
nostres democràcies? Hi ha
un mur contra el qual s’esta-
vellen constantment les ne-
cessitats més bàsiques de l’és-
ser humà en compartir amb la
natura. Potser caldria recu-
perar certs valors que van
ser desplaçats per una falsa
idea de progrés, seguir els
principis del que és més cor-
recte, mitjançant el tacte, la
vista, l’oïda, el gust o l’olfac-
te (l’educació social ho va ex-
plicar, també cap als anys se-
tanta): que la raó no suplan-
ti la nostra animalitat, aques-
ta forma de relacionar-nos
amb el temps i els entorns.

Els semàfors

L’Ajuntament de Badalona 
ha homenatjat Màrius Díaz, 
el primer alcalde de la

democràcia del municipi.
Durant el ple extraordinari 
es va llegir una declaració per
recordar la seva trajectòria 
i compromís amb la ciutat.

pàgina 9Aj. de Badalona

Sant Adrià organitza diferents
activitats del 27 de juny al 15 
de juliol per celebrar el Dia de
l’Orgull sota el lema Per un Sant

Adrià orgullós de la seva 
diversitat. Es farà un grafiti per 
la diversitat i es podran visitar 
exposicions, entre d’altres.

pàgina 10Aj. de Sant Adrià

L’Associació de Veïns Turó del
Mar organitza un any més la
festa de Sant Pere de Turó del
Mar a Montgat. Tallers per als

més petits, un correfoc, un sopar
de germanor i música en directe
seran els plats forts d’aquest 

cap de setmana.
pàgina 11AV Turó del Mar
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@sssanjur: Ànims a tot el personal del
món del lleure educatiu que fa tempo-
rada, amb la intensitat i la precarietat que
caracteritza el sector.

@PunsodaRicart: Sis setmanes de casal a
la Segarra: 312 euros. Sis setmanes de ca-
sal a Barcelona: 905 euros. Una ciutat per
a solters.

@anapolo___: Sobretot és molt, molt im-
portant que es donin oportunitats sempre
a les mateixes persones i que aquestes
persones siguin homes.

Flaixos

Aire fresc

França és un pou de sorpreses en el món de la
política. Les característiques de l’estat francès
són que és una república, dirigida per un go-
vern en interès de tots, i una democràcia on

el poble és sobirà.
En el món local, el rostre i la veu de la República

està en mans dels alcaldes. La funció és cabdal, de tal
manera que els francesos disposen de dues guies per
a l’estricta funció de ser alcalde. 

Aquí, a Catalunya, tenim normatives. Tot el país és
ple de normatives i, naturalment, de requisits. Tenim
la normativa, que parteix de la Llei Orgànica del Rè-
gim Electoral General, i els requisits per ser alcalde.
A França he detectat dues guies:

La Guia de l’Alcalde, elaborada i editada per la Re-
pública Francesa, i la de l’AMIF (Associació d’Alcal-
des d’Île-de-France).

La primera, evidentment d’abast nacional, diu di-
rectament als alcaldes electes que “tots vosaltres sou
els pilars de l’harmonia social, del bon funcionament
del vostre municipi i del seu desenvolupament”. I els
recorda en el preàmbul que “tots vosaltres sou, dia a
dia, el rostre i la veu de la República”.

La Guia de l’Alcalde a França diu, als elegits des-
prés d’unes eleccions municipals, que el seu càrrec
és “d’una gran responsabilitat”. La guia que comento
va ser precisament dissenyada com una eina de su-
port i assessorament als 500.000 càrrecs municipals
electes “compromesos a servir els seus electors”, i
va ser elaborada, conjuntament, pel Ministeri de Co-
hesió Territorial i Relacions amb els ens locals, el Mi-
nisteri d’Acció i Comptes Públics i el Ministeri de
l’Interior.

Aquest document, certament valuós per a un po-
lític que vol dirigir amb eficàcia el timó d’una ciutat,
diu als electes que el paper i les prerrogatives d’un al-
calde són, efectivament, importants, relacionats amb
múltiples àmbits d’actuació i competències. Aquesta
guia ofereix respostes pràctiques a les seves múltiples
preguntes. S’especifica el funcionament de la demo-
cràcia local, amb una presentació de totes les normes
aplicables a cadascun dels àmbits d’actuació del mu-
nicipi (pressupost, exercici del mandat, funció públi-
ca territorial, ordre públic). La guia afirma que “els al-

caldes són, de fet, el centre del bon funcionament de
la nostra democràcia”.

La segona guia que, com queda dit, és fruit del de-
bat d’una associació d’alcaldes, porta per títol “Sigu-
es alcalde, comença bé el mandat” i, de manera sen-
zilla, els diu que la guia és “una eina que els permetrà
exercir les seves funcions de la millor manera possi-
ble”. Aquest document oficiós aborda tres temes
principals: l’estatus dels càrrecs electes, el paper de l’al-
calde com a agent de l’Estat i cap de l’administració mu-
nicipal, i l’organització del consell municipal, òrgan de-
liberant que representa els habitants i s’encarrega de
resoldre els afers del municipi. 

Desconec la formació adquirida per l’alcalde ba-
daloní, Xavier García Albiol, per desenvolupar un càr-
rec en l’administració pública. Tampoc és públic si ha
assistit a l’Escola d’Administració Pública de Catalu-
nya –principalment dirigida a càrrecs de l’adminis-
tració local– on hi ha una formació anomenada “Elec-
ció i constitució d’ajuntaments. El cartipàs municipal”,
en la qual es repassa l’estatut del regidor (drets, deu-
res i principi constitucional d’objectivitat en la presa
de decisions públiques). El rol de l’alcalde no es mos-
tra específicament, però en l’assignatura d’organitza-
ció municipal es defineix la distribució de competèn-
cies organitzatives entre el Ple i l’alcalde.

Ho diguin a França o més lluny, la responsabilitat
de l’alcalde sobre els seus conciutadans i l’administració
de la seva ciutat és immensa i, com a tal, requereix una
formació escaient. Tinc entès que el Partit Popular re-
alitza en diferents llocs d’Espanya cursos de formació
sobre el funcionament dels ajuntaments per a porta-
veus i càrrecs electes, amb l’objectiu de preparar i do-
nar les eines necessàries als regidors elegits perquè sà-
piguen afrontar les seves tasques diàries als munici-
pis respectius. Però no he pogut accedir a una formació
específica per ser alcalde. No hi és o no la trobo.

Fora bo que l’alcalde badaloní García Albiol –com
tots els alcaldes que hem tingut i els que vindran–
hagués tingut una formació adequada per desenvo-
lupar el càrrec d’alcalde. Modestament, només li po-
dem indicar que els francesos disposen de guies per
desenvolupar aquesta funció i sembla que els donen
bons resultats.

Fora bo que l’alcalde 
badaloní García Albiol 

–com tots els alcaldes que
hem tingut i els que 

vindran– hagués tingut
una formació adequada
per desenvolupar el càrrec
d’alcalde. Modestament,
només li podem indicar

que els francesos disposen
de guies per desenvolupar
aquesta funció i sembla
que els donen bons 

resultats

“

“
per Estanis Alcover i Martí

Guies per ser alcalde
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Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com



29 de juny del 2023

Badalona
| 8

línianord.cat

Fernando Carrera agafa 
el relleu de Guijarro al PSC

POLÍTICA4Novetats a primera
línia del PSC a Badalona. Fer-
nando Carrera substituirà l’e-
xalcalde, Rubén Guijarro, al
capdavant de la formació. Gui-
jarro anunciava la seva dimissió
després dels mals resultats de la
jornada electoral del 28M i en la
reunió executiva de dijous pas-
sat es prenia la decisió d’apostar
per Carrera. 

En declaracions a Línia Nord,
Carrera s’ha mostrat “conscient”
i “orgullós” del repte que supo-
sa assumir la presidència del
partit “amb més militància de
Badalona”. D’altra banda, ha

afegit que travessen un moment
“complicat” perquè s’enfronten
a “un fenomen que no existeix a
cap altre lloc de Catalunya”, que
és la confiança “cega” en Albiol.
“Fer un bon pla de treball, estar
molt present als barris, que sem-
pre han sigut socialistes, i expli-
car per què la nostra forma de fer
política és l’adequada” és la fór-
mula de Carrera per recuperar la
confiança de la ciutadania.

D’altra banda, aquest dilluns
es feia públic el nou repte pro-
fessional de Guijarro. Ha estat
nomenat gerent, administrador
i responsable econòmic del PSC. 

NETEJA4L’alcalde de Badalo-
na, Xavier García Albiol, es re-
unia dimarts amb els respon-
sables a Catalunya de l’empre-
sa concessionària de la neteja a
la ciutat, Fomento de Comi-
siones y Contratas (FCC), des-
prés que dilluns es queixés al
seu Twitter de l’acumulació de
bosses d’escombraries al voltant
dels contenidors en diferents
punts de la ciutat. Una trobada
“profitosa” en la qual Albiol els
traslladava “la inquietud i la
preocupació per la situació de la
neteja a la ciutat”.

La manca de contenidors i la
brossa i la brutícia que s’acumula
al voltant d’ells van ser dos dels
principals temes de la reunió,
pels quals ja s’han fet dues pro-
postes: en els següents 15 dies es
col·locaran entre 80 i 90 nous
contenidors, alguns dels quals ja
es van posar ahir, als punts de la
ciutat que més ho necessiten i es
reposaran els que s’han fet mal-
bé. En segon lloc, les pròximes
setmanes l’empresa farà un es-
tudi per instal·lar nous conteni-

dors en aquelles zones que han
incrementat la seva població o
l’activitat comercial.

ALBIOL NO DESCARTA SANCIONS
“Badalona està molt bruta per
l’incivisme, però també per pro-
blemes molt seriosos en la pres-
tació del servei”, afirmava Albiol
en declaracions aquest dilluns. A
més, el batlle no va descartar
sancionar a l’empresa respon-
sable si no es corregeix la situa-
ció. També ha demanat que s’ac-
celeri la redacció del contracte de

neteja per tenir-lo enllestit al se-
tembre o l’octubre.

LES DENÚNCIES DE GUANYEM
L’exregidor de Guanyem, Jose
Téllez, va piular aquesta set-
mana amb relació a les queixes
d’Albiol contra FCC. “Me n’ale-
gro molt que se n’adoni ara que
l’empresa FCC estafa la ciutat”.
El govern de Dolors Sabater va
denunciar a finals de 2016 di-
verses irregularitats en el con-
tracte i en la recollida d’escom-
braries per part de l’empresa.

Brossa a fora d’un contenidor. Foto: Twitter (@AvvArtigas)

Albiol ja pateix el conflicte de la
neteja denunciat per Guanyem

Carrera, a la seva presentació com a número 3 per al 28M. Foto: Línia Nord

Successos |Mor un jove de 15 anys en un accident 
Un noi de 15 anys ha mort aquest dimarts a la nit en un accident amb la moto.

Segons han confirmat fonts municipals, la moto que conduïa era robada. 
Albiol ha lamentat la mort del jove, del qual ha dit que era amic del seu fill.
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Homenatge a Màrius Díaz,
primer alcalde en democràcia
POLÍTICA4Aquest dimarts va ce-
lebrar-se un ple extraordinari per
fer una declaració institucional en
record de Màrius Díaz, el primer
alcalde de la democràcia a Bada-
lona, que va morir el  27 de maig.
L’acte va servir per reivindicar la
feina de Díaz, que va deixar un lle-
gat molt ampli que va permetre
millorar la vida de molts ciuta-
dans. Es va recordar la millora dels
carrers, de l’enllumenat, la recu-
peració de la platja i l’aposta per
la sanitat i les escoles, entre d’al-
tres. “El seu llegat, exemple i
compromís per una societat millor
sempre serà viu entre nosaltres”,
va cloure l’alcalde Albiol.

“És i serà per sempre l’alcalde
més estimat i valorat .Ha sigut un
far per les generacions que hem
crescut sota la influència del seu
tarannà”, explicava Dolors Saba-

ter (Guanyem). Alex Montornès
(ERC) va afirmar que  “ara que ve-
iem el retorn de la dreta a les ins-
titucions, cal reivindicar figures
com les d’en Màrius Díaz. A més,
va fegir que “Badalona necessita
més que mai la seva ambició i vo-
luntat per construir consensos,
amb tots els partits i la ciutadania".
La resta de grups municipals tam-
bé van valorar la influència del lle-
gat de Díaz. Per la seva banda, el
PSC, amb Fernando Carrera, va
demanar al govern que algun car-
rer o equipament de la ciutat por-
ti el nom de Màrius Díaz. Una pro-
posta que Albiol es va compro-
metre a valorar.

Després del ple, la sala d’ac-
tes del Museu de Badalona es va
omplir per celebrar l’homenat-
ge a l’exalcalde, al qual van as-
sistir amics i familiars.

SEGURETAT4L’alcalde de Bada-
lona, Xavier García Albiol, sub-
stituirà els agents de la Guàrdia
Urbana que fan tasques de vigi-
lància en edificis per agents de se-
guretat privada per incrementar la
presència policial als carrers. Al-
biol, que ha negat que estigui
“privatitzant” la seguretat a la
ciutat, ha justificat la mesura –que
ja es va aplicar puntualment l’any
passat durant l’episodi de baixes
de molts agents– per la necessitat
de trobar “fórmules imaginati-
ves” per compensar una plantilla
policial que està “molt limitada”.
En vista a l’estiu de l’any que ve, el
popular ha avançat que “prendrà
mesures” per evitar que la meitat
del cos faci les vacances els mesos
de juliol i agost. “No és lògic que
quan més gent hi ha als carrers la
meitat de la plantilla estigui de va-
cances”, assegura.

Una afirmació que va fer el
batlle en la reunió d’aquest dilluns
al matí amb els comandaments
de la Guàrdia Urbana de Bada-
lona per avaluar el dispositiu de
seguretat de la revetlla de Sant
Joan i planificar el de l’estiu.
Abans, va trobar-se amb els
agents que la matinada de di-
vendres van ser agredits quan van
intervenir en una baralla multi-
tudinària a la platja de la ciutat

durant la revetlla. Albiol va ex-
plicar que, tot i que tres dels cinc
agents que van resultar ferits
s’han hagut d’agafar la baixa, es
troben bé i els ha agraït la feina.

SOLUCIONS A CURT TERMINI
L’alcalde badaloní ha reconegut
que la manca d’efectius policials
és un problema real a la ciutat i
que, a l’espera de convocar noves
places, està buscant fórmules
per minimitzar-lo. Una d’elles
passa per contractar seguretat
privada per cobrir serveis, com
ara la vigilància d’edificis pú-
blics, que ara fan agents de la Gu-

àrdia Urbana i poder destinar
aquests efectius a patrullar els
carrers. La mesura ja es va apli-
car puntualment el mes de no-
vembre de l’any passat davant l’a-
llau de baixes al cos coincidint
amb la reclamació perquè se’ls
pagués els serveis extraordinaris
que van fer durant l’estiu per co-
brir les vacances dels companys. 

Albiol també va afegir que per
l’any vinent buscarà fórmules per
evitar que a l’estiu els agents dis-
ponibles a la ciutat es redueixin a
la meitat."Si a una plantilla limi-
tada se li suma això és un proble-
ma seriós", va assegurar.

Reunió amb els comandaments de la Guàrdia Foto: A. Recolons/ACN

Albiol contractarà seguretat
privada per la falta d’agents

Ple extraordinari en record de Màrius Díaz. Foto: Ajuntament de Badalona

Badalona
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Sant Adrià

SUCCESSOS4El cas de l’incendi
provocat que va causar quatre
morts el maig de l’any passat a
Santa Coloma de Gramenet s’ha
arxivat perquè no s’han pogut
atribuir els fets a cap autor. Segons
ha avançat El Periódico, l’auto ju-
dicial conclou que “no existeixen
motius lògics suficients per atri-
buir la perpetració dels fets” a una
persona. Els Mossos d’Esquadra
van concloure que l’incendi al
número 23 del carrer Sant Joa-

quim va ser intencionat, un fet que
el va convertir en l’incendi pro-
vocat amb més víctimes mortals
dels últims anys a Catalunya.
Fonts jurídiques consultades per
El Periódicoasseguren estar “sor-
preses” per la “falta de motivació”
de la resolució judicial. 

Recordem que els Mossos van
detenir un sospitós amb antece-
dents penals i que era considerat
sospitós de quatre delictes d’ho-
micidi i un d’incendi.

POLÍTICA4L’alcaldessa de San-
ta Coloma, Núria Parlon, i el líder
de Ciutadans, Dimas Gragera,
signaven aquest dimarts un acord
de govern. D’aquesta manera, l’e-
xecutiu municipal estarà format
per 19 regidors (17 del PSC i dos
de C’s). Un pacte que ha estat una
sorpresa, ja que els socialistes
van aconseguir a les eleccions del
28M una majoria absoluta àmplia
amb 17 regidors.

“Tenim majoria absoluta,
però la ciutadania ha votat plura-
litat. Amb Ciutadans ens uneixen
determinades qüestions que es
plasmen en aquest acord. No és
una coalició de govern, sinó una
il·lusió compartida, des dels 8
anys d’experiència del grup de Ciu-
tadans a l’oposició i el seu conei-
xement constant del batec de la
ciutat i des del projecte socialista
revalidat a les urnes”, va explicar
l’alcaldessa. Parlon també va afe-
gir que “estan disposats a arribar
a acords” amb la resta de forces

polítiques del consistori “que res-
pectin la diversitat”.

Per la seva banda, Gragera
afirmava que “les urnes van legi-
timar Parlon i en un exercici de li-
deratge assumeix que el seu go-
vern pot millorar incorporant
persones que pensen diferent. Hi
ha un punt que ens uneix: Santa
Coloma, els nostres carrers, els
nostres barris”. Gragera afegia
que “cap de les dues forces teníem

necessitat d’arribar a aquest pac-
te, però estic segur que serà bo per
a la ciutat. Ens donen l’oportuni-
tat de gestionar i ho farem.  Volem
ser útils a aquestes persones”.

Pel que fa al líder de l’oposició,
Gabriel Rufián, no va trigar en piu-
lar sobre aquest acord de go-
vern.“El PSOE cada vegada que
pot escollir, escull el pitjor amb el
pitjor. A Santa Coloma, també”, va
expressar el regidor d’ERC.

Parlon i Gragera en la signatura de l’acord. Foto: Ajuntament 

Parlon pacta amb Ciutadans 
i governarà amb 19 regidors

Arxivat sense culpable 
el cas de l’incendi mortal 

LGTBIQ+4Sota el lema Per un
Sant Adrià orgullós de la seva
diversitat, el municipi ha pro-
gramat diverses activitats que
s’estendran fins al 15 de juliol
amb motiu del Dia de l’Orgull,
que va tenir lloc ahir. Dimarts ja
van començar els actes amb una
jornada de jocs al Centre Cultu-
ral Besòs de dirigida a famílies
amb nens i nenes a partir de qua-
tre anys. Ahir, a part dels actes
institucionals i activitats deri-
vades del Dia de l’Orgull, també
es va projectar la pel·lícula Pri-
de al Centre d’Informació i d’O-
rientació de la Dona.

Més endavant, l’11 de juliol,
hi ha prevista una activitat ar-
tística al Polidor. El grafiter ba-
daloní Spogo oferirà un taller de
disseny i pintura per pintar “el
grafiti per la diversitat”. Al ma-
teix recinte, el dia 13, tindrà lloc
una sessió d’iniciació a la pintu-
ra drag. L’endemà, també al
Polidor, se celebrarà la festa
LGBTI amb tres hores de “mú-
sica, color i orgull”.

ALTRES ACTIVITATS
Durant aquest període de temps,
tant al CIOD, a la biblioteca  de
Sant Adrià i a la de Font de la
Mina es faran mostres i préstec de
contes i llibres sobre diversitat se-
xual, afectiva i de gènere. A aques-
tes instal·lacions i al CC Besòs ta-

mes podrà visitar l’exposició so-
bre l’origen del 28J. 

L’alcaldessa Cañete ha afirmat
que Sant Adrià “és inclusiva i di-
versa” i que no s’acceptarà “cap re-
trocés en els drets i llibertats”. “És
moment de lluitar contra els dis-
cursos d’odi”, ha dit.

Cartell “stop LGTBIfòbia” a la Casa de la Vila. Foto: Ajuntament 

Sant Adrià ofereix un ampli
programa per celebrar l’orgull

Drets socials | Converses per la residència de gent gran 
El conseller de Drets Socials, Carles Campuzano, ha vinculat la construcció de la

residència de gent gran a Santa Coloma a la planificació "a mig i llarg termini" que
té previst presentar a la tardor i ja està en converses amb l’alcaldessa Parlon.

Successos | Un home mor mentre caminava pel carrer
Un home de 74 anys moria sobtadament a Sant Adrià aquest dilluns mentre
passejava pel carrer. Segons va avançar Metropoli Abierta, l’home va desplomar-se
i el SEM no va poder reanimar-lo. Els Mossos apunten que no patia cap patologia.

És un dels incendis provocats amb més morts a Catalunya. Foto: Ajuntament

TRANSPORT4Amb motiu de
les obres que han començat
aquest dilluns 26 de juny per
unir el tramvia amb Diagonal,  la
línia T4 de tramvia que passa per
Sant Adrià està previst que esti-
gui parada fins al 31 d’agost.

Una parada del servei que
Transports Metropolitans de
Barcelona (TMB) pal·liarà ofe-
rint un servei de bus llançadora
que farà totes les parades que
efectua normalment el tramvia
fins que es restableixi el servei.
El trajecte, que serà entre Glòries

i l'Estació de Sant Adrià tindrà
nou parades: Ca l'Aranyó, Pere
IV, Fluvià, Selva de Mar, El Ma-
resme, Fòrum, Campus Diago-
nal-Besòs, Port Fòrum i Estació
de Sant Adrià. A part, també es
poden utilitzar les línies d’auto-
bús regulars 7, H14, H16 i V21 i
el servei de Rodalies.

Per aquesta primera setma-
na, TMB ha recomanat als usua-
ris d’aquest servei sortir “amb
antelació i informar-se prèvia-
ment de les alternatives per fer
el trajecte”.

La línia T4 del tramvia no
funcionarà fins al setembre

Una imatge d’arxiu del tramvia. Foto: Ajuntament
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Les festes, protagonistes 
a Montgat durant l’estiu

CELEBRACIÓ4La Festa Major
de Sant Joan es va acabar di-
umenge passat amb focs articials
durant el vespre. Però les cele-
bracions no s’aturen a Mongat. 

Demà és el torn de les Fes-
tes de Sant Pere de Turó del
Mar. L’associació de veïns de
Turó del Mar organitza dues
jornades amb diferents activi-
tats per a petits i grans. Demà
divendres hi haurà berenar amb
orxata i fartons per a tothom i
a les 18 hores s’explicarà el
conte de l’espurneta a  càrrec de
Els contes d’en momo. De 19 a
20:30 hores tindran lloc el taller

de mini tabals, el pintacares i
l’espai de pintura. A les nou del
vespre la Colla de Diables de
Montgat organitzarà un corre-
foc infantil.

Dissabte, el grup V.O ence-
tarà la jornada a les 18 hores. A
les 21 hores, començarà el sopar
de germanor i Carmanyola, i
tot seguit, cap a les 22:30, es farà
el sorteig entres les persones
que hagin comprat tickets amb
l’artista convidada Tónika Le-
prechaun. Finalment, Maceta
Sound Sistem tancarà la nit amb
un concert de música dels 90 a
partir de les 23 hores.

POLÍTICA4Tiana viu els seus
primers canvis polítics menys de
10 dies després del ple d’investi-
dura. Albert Sales, cap de llista del
PSC, ha comunicat que surt del
grup municipal “per desavinences
insalvables amb la direcció del
partit al municipi”. D’aquesta
manera, Sales continuarà al con-
sistori com a regidor no adscrit.

En una nota de premsa pu-
blicada dilluns, Sales va explicar
que les diferències amb la cúpu-
la local estan “motivades pels di-
ferents punts de vista en la ma-
nera de fer i, en especial, per les
actuacions dirigides contra la
meva persona i alguns companys
i companyes de partit”. El regidor
explica que els problemes no ve-
nen d’ara sinó que fa dos anys que
s’arrosseguen i que “ha estat im-
possible resoldre’ls per la via del
diàleg”. La votació per escollir el
portaveu municipal, en la qual es
va escollir Miquel Santiago pel
càrrec, va ser el detonant. 

Segons La Local, el primer se-
cretari de l’agrupació municipal,
Ferran Vallespinós, va assegurar

que es van assabentar de la notí-
cia el mateix dilluns per què la se-
cretaria del consistori els hi va co-
municar. Vallespinós va expli-
car que Sales no es va presentar
a la votació. L’agrupació  també va
lamentar la manera de sortir del
partit de Sales. El fins ara cap de
llista del PSC, però, va assegurar
que l’acte va coincidir amb la in-

auguració del Tast Tiana, fet que
li va impedir participar-hi. 

“Des de la meva posició com
a càrrec electe no adscrit a cap
grup, continuaré amb la tasca
per la qual em vaig comprometre
al presentar-me com a candidat
a les passades eleccions: treballar
pels veïns i veïnes de Tiana i el seu
progrés”, va cloure Sales.

Sales continuarà al consistori com a regidor no adscrit. Foto: Ajuntament

El regidor Albert Sales surt 
del grup municipal del PSC

Activitats infantils a la rambla del Turó del Mar. Foto: Ajuntament

Escoles bressol |Manifestació pel conveni col·lectiu
Treballadores de l’escola bressol de Tiana El més petit de tots es van
manifestar aquest dimarts per demanar l’actualització del Conveni

Col·lectiu de Centres d’Assistència i Educació Infantil, que data del 2010. 
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Esports Atletisme | Abel Pujol, campió d’Espanya sots 16 de 5km marxa
L’atleta de l’UGE Badalona Abel Pujol s’ha proclamat campió d’Espanya 

sots 16 de 5 km marxa, amb un temps de 24:32.10 i a La Nucia (Alacant). Un 25 
de juny de 2023 que Pujol mai oblidarà, perquè aquest és el seu primer títol estatal. 

"Vaig patir el meu primer atac
d'ansietat durant un meravellós
sopar de Sant Joan amb les amis-
tats. Ningú se’n va adonar que
vaig sortir al balcó perquè neces-
sitava agafar aire. Va ser un avís...
Perquè l'endemà ho vaig passar
molt pitjor", s'obre Joana Orive
(Canovelles, 1989), infermera a
Maternitat i Neonatologia de
l'Hospital Universitari de Mollet.

La seva és una feina voca-
cional que li exigeix molta adre-
nalina i oblidar-se de si està ma-
lament durant la seva jornada
laboral per poder ajudar i donar
la seva millor versió. I durant
gran part de la pandèmia, Ori-
ve sentia que no podia més
quan pujava al cotxe per tornar
a casa. Era quan recordava la
motxilla que carregava. En
aquell moment no estaven per-
mesos els partits ni els entre-
naments, i ella era ajudant de
Toni Sáez a l'infantil de la ge-
neració de 2007 del Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià.

La canovellina va treballar
amb una psicòloga els atacs d'an-
sietat i la depressió, i les video-
trucades amb l'equip li permetien
sortir d'aquell patiment. L'an-
sietat, l'insomni i la depressió van
començar a desaparèixer quan es
van poder reprendre els entre-
naments. "El bàsquet és un bon
amic que no m'ha abandonat
mai. Al bàsquet soc jo mateixa.
Si necessito una abraçada, la
dono, si he de plorar, ploro. És la
meva teràpia", comparteix.

Des que el passat Nadal va de-
cidir que el curs 2022-2023 dei-
xaria les banquetes, entrenant un
cadet a la UE Sant Cugat i com a
ajudant de Toni Sáez en un mini
a la UE Mataró, la seva prioritat
va ser acomiadar-se bé de l'esport
que li ha donat tot. El bàsquet l'ha
recompensat "encara més" del
que s'imaginava i ho va com-
provar el 13 de juny quan va
anunciar el seu comiat. "Em van
escriure pares i mares de nenes a
qui vaig entrenar a premini i que
ara tenen més de 20 anys. M'om-
ple haver marcat jugadores i fa-
mílies", confessa, emocionada.

Empàtica i pedagògica, Ori-
ve ha gaudit fins a l'últim dia ve-
ient com creixien i aprenien les
seves jugadores, a qui ha in-
tentat transmetre passió i esti-
ma pel bàsquet. "M'enorgulleix
que la gran majoria hagi jugat
força anys", celebra. No sor-
prèn la seva punteria a les xer-
rades prepartit. Una de les més
simbòliques, la del seu retorn al
Pavelló Polidor per jugar contra
el seu estimat Bàsquet Femení
Sant Adrià: "És un club que
sempre portaré al cor i quan
vaig entrar al vestidor l'equip va
acabar plorant amb mi i, alho-
ra, va sortir molt motivat".

"Sense tu no soc el mateix", li
solia comentar Dani José, un
bon amic de qui va ser ajudant
durant set temporades a Sant
Adrià, i a qui sumava amb la pis-
sarra i el vestidor. Orive va en-
trenar 11 temporades [fins al
curs 2020-2021] al conjunt
adrianenc i va viure la millor èpo-
ca lila quan, amb Dani Poza com
a director esportiu, el club va ser
la millor pedrera de l'Estat.

Quan algú li assegura que no
pot fer alguna cosa, Orive arrufa
el nas, com el Jose, el seu pare. No
li va fer gens de gràcia quan,
amb 14 anys, el president del
Canovelles BC no la va veure
preparada per entrenar un equip
a l'entitat i va acabar sent ajudant
en un infantil. Un any després, el
dirigent encara no confiava com
a primera entrenadora en Orive,
que va llençar-li un repte que
semblava impossible en un club
amb només dos equips feme-
nins: "Si munto un premini fe-
mení, l'entrenaré jo?".

UNA GRAN RECOMPENSA
El president, incrèdul, va respon-
dre que sí i l'entrevistada es va pas-
sar l'estiu anant amunt i avall, vi-
sitant col·legis i casals i penjant car-
tells per tota la ciutat a la recerca
de jugadores. El seu esforç va te-
nir recompensa. "Aquelles nenes
han crescut i m'abracen quan em
veuen pel carrer", s'enorgulleix.

Aquell primer curs es van
apuntar a les lligues escolars del

Vallès Oriental, en una època en
què costava molt fer equips de la
mateixa edat. Les adolescents
eren de tercer i quart de Primà-
ria i podien enfrontar-se a rivals
de fins a sisè. "Malgrat que no
vam guanyar cap partit, va ser un
curs molt maco, igual que el se-
güent, ja federades i en nivell B,
i en què vam fer pinya amb les fa-
mílies i les jugadores". Aquell
segon curs l'entitat ja tenia un al-
tre equip femení: un mini. La lla-
vor d'Orive creixia de pressa.

Amb 18 anys va estar a punt
de perdre la il·lusió per entrenar
i de deixar el bàsquet per culpa de
la família d'una jugadora del mini
B del Mollet: "No els agradava la
meva manera d'entrenar i a final
de temporada el pare volia pegar-
me i van venir els Mossos". Un
dels millors moments del curs va
ser retrobar-se amb Javi Her-
nández, que l'havia dirigit al Ca-
novelles BC i que en aquell mo-
ment estava al Bàsquet Femení
Sant Adrià i havia anat al matx per
seguir Sonia Sardà, una jugado-

ra del CB Les Franqueses. Her-
nández li va comentar que a Sant
Adrià buscaven entrenadors per
al premini B. Com que Orive no
se sentia amb ànims, hi va acabar
anant Sílvia García, entrenadora
del mini A, i aquesta la va con-
vèncer perquè fos la seva ajudant.

García va haver de deixar la
banqueta abans de Nadal perquè
va passar a estudiar a les tardes,
i Poza va convèncer Orive perquè
fos la primera entrenadora fins
a final de temporada. L'equip va
créixer molt i Poza no va tenir
cap dubte: "Joana, m'agradaria
que el curs vinent dirigeixis
aquestes jugadores al premini A".

Ara, Orive continuarà lligada
al bàsquet com a fotògrafa i, més
que jugades, sobretot capturarà les
emocions i sentiments de les ju-
gadores i el cos tècnic. Ja ha plo-
gut força des que Joan Lluís Ba-
lagué, pare de Carla Balagué, li va
deixar una tarda al Pavelló Polidor
la seva Nikon D90 i l'objectiu
Sigma 70-200. Va ser quan l'en-
trevistada va descobrir una voca-
ció que portava a la sang, perquè
la seva mare, Andrea Isern, havia
estat fotògrafa professional. Du-
rant un temps la filla va utilitzar la
rèflex de la mare i després es va
comprar una Canon EOS 70D.

L'entrevistada encara desprèn
més alegria quan parla de la seva
neboda Emma, la nineta dels
seus ulls. "Fa poc van anar a la
seva escola proposant-los si volien
apuntar-se a bàsquet, i quan va ar-
ribar a casa, va anunciar que vo-
lia provar-ho. Així vaig començar
jo a l'escoleta del Canovelles BC!
No saps com m'agradaria que se
n’enamorés del bàsquet", con-
clou, il·lusionada, Orive.

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

Ningú atura Joana Orive
» L’extècnica del Bàsquet Femení Sant Adrià deixa les banquetes i continuarà al bàsquet com a fotògrafa
» “M’encanta que la majoria de les jugadores a qui he entrenat hagin jugat força temps”, diu la infermera

Orive amb un fonendoscopi de coala, una pilota i la càmera. Foto: Dani G.
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Una jove parella de Barcelona visita uns
amics que acaben de ser pares per co-
nèixer el petit Jan. Tot va bé fins que el
Nacho deixa anar que el bebè... és molt
lleig. A partir d’aquí, i tot i que els pares
primerencs intenten treure ferro a l’as-
sumpte, l’ambient s’enrareix i comencen
a sortir a la llum algunes altres veritats.

Al Teatre Borràs de Barcelona.

Teatre

La pell fina
Carmen Marfà i Yago Alonso

La valenciana Samantha Gilabert es va fer
popular per la seva participació a Ope-
ración Triunfo 2020. Després del progra-
ma ha anat picant pedra i ara ha publi-
cat el seu segon àlbum, Antídoto (Músi-
ca Global). El nou disc inclou onze can-
çons, entre les quals hi ha tres temes en
català i una col·laboració amb el grup Des-
pistaos, Pa que estemos juntos.

Música

L’any 1955, alumnes i pares d’arreu dels
Estats Units es reuneixen per disputar un
concurs escolar dedicat a l’observació de
fenòmens astronòmics que té lloc a
una ciutat fictícia del desert nord-ame-
ricà anomenada Asteroid City. El certa-
men es veurà espectacularment inter-
romput per un conjunt d’esdeveni-
ments que canviaran el món.

Pelis i sèries

Asteroid City
Wes Anderson

Antídoto
Samantha

Digital Impact
El Disseny Hub Barcelona acull l’exposició Digital Impact,

que inclou una quinzena de grans i imponents peces d’art
digital creades per artistes locals i internacionals. Aquesta

mostra és la més gran que s’ha dedicat mai a l’Estat a aques-
ta expressió artística, i té com a eixos principals la visualitza-
ció creativa de dades, la realitat virtual i la intel·ligència arti-
ficial. L’objectiu del museu és oferir una radiografia fidel de
l’estat actual de l’art i del disseny digitals, tot “trencant la fre-
dor de la pantalla” que es vincula normalment amb el món

digital. L’exposició es podrà visitar fins al 27 d’agost. 

R I C A R D  U S T R E L LQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Josep Vallverdú, que el 9 de juliol farà 100
anys, aporta a l’Any Vallverdú un volum
memorialístic excepcional que recull les
cinc últimes dècades d’una maduresa ac-
tiva i plena de curiositat. “L’home de Po-
nent”, com l’anomenava Josep Maria
Espinàs, explica la pèrdua de l’esposa, l’a-
llunyament de Lleida i la recerca de la casa
on viurà amb la nova companya.

Llibres

Mosaic de tardor
Josep Vallverdú

|Story of Seasons
Story of Seasons: A Wonderful Life et porta a la Vall Oblidada perquè

creïs la teva granja i la teva llar. Per a PC, PS5, Switch i Xbox Series X/S.
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“Bon dia, Catalunya! Són les vuit”. La frase des-
pertador de la ràdio pública catalana canviarà
de veu la temporada vinent. La Corporació
Catalana de Mitjans Audiovisuals (CCMA) ha
anunciat que Ricard Ustrell (Sabadell, 1990)
substituirà Laura Rosel al capdavant d’El matí
de Catalunya Ràdio a partir del 4 de setembre.

Ustrell és actualment el presentador de
Col·lapse, el programa que omple la graella de
TV3 els dissabtes a la nit. Abans també havia
liderat Planta Baixa a la televisió catalana i,
prèviament, El suplement a Catalunya Ràdio.

Una trajectòria que crida especialment l’aten-
ció si es té en compte la joventut d’Ustrell,

que supera per poc la trentena. La decisió de
col·locar-lo al lloc que tenia fins ara Rosel,
però, no ha convençut tothom: hi ha qui la
preferia a ella i qui preferia un altre fitxatge.

Famosos

Ser periodista a TV3 i Catalunya Ràdio
Ha presentat ‘Planta Baixa’, ‘Col·lapse’ i ‘El suplement’

Fitxar per ‘El matí de Catalunya Ràdio’ 
Estarà al capdavant del programa a partir de la temporada vinent

Decisió controvertida
El canvi de Laura Rosel per Ricard Ustrell no convenç tothom



15 | 

Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

CERVELL

La definició de models que descriguin com funciona la 
presa de decisions és crucial per a l’evolució de la robòtica 

SINCRONIA

DECISIONS

FLUÏDESA

E S T I L S  D E  V I D A

i NEUROLOGIA 
Associem la presa de decisions ràpida amb una intel·ligència
més gran, però això podria no ser veritat. O, com a mínim, l’as-
sociació podria no ser tan directa com pensàvem. Una recerca
de la Universitat Charité de Berlín, amb la col·laboració de la
Universitat Pompeu Fabra, ha revelat que les persones amb
puntuacions més altes en intel·ligència fluida, un concepte que
fa referència a la capacitat de les persones de prendre decisions
difícils davant de situacions noves, destinen més temps a resol-
dre les tasques més difícils en comparació amb les persones
amb menor coeficient. Els resultats de l’estudi s’han publicat a la
revista especialitzada Nature Communications. 
L’objectiu de l’estudi no era tant analitzar la intel·ligència de

les persones com detectar les dinàmiques cerebrals en els pro-
cessos de presa de decisions i examinar com poden aplicar-se a
la intel·ligència artificial. Per aconseguir els resultats, els investi-
gadors van analitzar exhaustivament la presa de decisions de
650 persones i els resultats van demostrar que, al contrari del
que creiem, les persones més intel·ligents triguen més a resol-
dre tasques difícils. Pensen a poc a poc, però pensen millor.   

Els intel·ligents pensen a poc a poc

A l’hora de dissenyar aplicacions robòtiques, els experts
es basen en com funcionen les dinàmiques cerebrals 

Les claus

La clau per resoldre problemes avançats és la capacitat de
sincronitzar millor les parts del nostre cervell, no la rapidesa  

La intel·ligència fluida fa referència a la capacitat de les
persones de prendre decisions difícils en situacions noves  
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